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REVISTA PRESEI 

 

 

 Noi restricții în Capitală: Se închid barurile, cluburile, discotecile, sălile de 

jocuri de noroc. Masca, obligatorie în jurul școlilor pe o rază de 50 de metri -

 DOCUMENT 

Barurile, cluburile și discotecile vor fi închise în București, la fel și sălile de jocuri 

de noroc, cu excepția pariurilor și a loteriilor unde se eliberează bilete. De 

asemenea, masca de protecție va fi obligatorie în jurul școlilor, pe o distanță de 50 

de metri, fiind redusă astfel distanța stabilită inițial, de 100 de metri. 

Prefectul Capitalei, Gheorghe Cojanu, a anunțat că în ședința Comitetului 

Municipal pentru Situații de Urgență au fost adoptate trei hotărâri. Prima dintre ele 

vizează închiderea barurilor, a cluburilor și discotecilor, a doua hotărâre vizează 

micșorarea distanței în jurul școlilor unde este obligatorie purtarea măștii, iar a 

treia decizie vizează închiderea cazinourilor și a sălilor de jocuri de noroc, cu 

excepția jocurilor de pariuri și a loteriilor în care se vând bilete. 

 CONSULTĂ aici noua decizie a Comitetului Municipal pentru Situații de 

Urgență 

Declarațiile prefectului: 

 Au fost adoptate trei hotărâri 

 Barurile, cluburile și discotecile nu erau incluse în decizia inițială, astfel că 

prima decizie vizează închiderea acestora 

 A doua decizie - Au fost sesizări de la cetățeni care stau foarte aproape de 

școli. Ne-am gândit și la copii, și la părinții lor că totuși distanța de 100 de 

metri impusă și în alte județe pentru purtarea măștii este prea mare. Ei vor să 

aplice masca pe nas și gură la o distanță mai mică. Astfel, Comitetul 

Municipal pentru Situații de Urgență a hotărât ca această distanță să fie 

micșorată la 50 de metri 

https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19505852/2/cmbsu-restrictii.pdf
https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19505852/2/cmbsu-restrictii.pdf
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 O altă hotărâre a fost luată la propunerea a doi membri ai Comitetului 

Municipal pentru Situații de Urgență București, care au solicitat interzicerea 

jocurilor de noroc și a cazinourilor pe raza Capitalei. S-a emis această 

hotărâre cu amendamentul că nu sunt interzise pariurile și loteriile care 

eliberează bilet. Ați văzut că la loterie se păstrează distanța când se duce la 

ghișeu, pune numerele și așteaptă afară. Acolo nu e o problemă 

 E posibilă închiderea școlilor în Capitală? Deocamdată nu, dar lumea trebuie 

să înțeleagă că trebuie să ne protejăm 

 Dacă rata de incidență ajunge la 3 vor fi luate măsuri extreme, stare de 

urgență. Starea de urgență se adoptă însă de către CNSU. Eu am spus că ne 

putem aștepta. Ieri, incidența pe București era 1,86 la mia de locuitori 

 Este posibilă carantinarea sectoarelor dacă indicele crește 

 Ne așteaptă noi restricții în următoarele zile? În următoarele zile nu, luni 

vom ști cât este noua rată de incidență și vom vedea. Voi solicita incidența 

defalcată pe sectoare 

 Ne uităm pe peroane, în stații, în autobuz, lumea nu prea poartă mască. 

Constrângerea, deocamdată, este amenda 

 Se iau și alte măsuri chiar dacă rata de incidență nu ajunge la 3? Noi nu 

putem lua măsuri decât când se depășește rata de incidență la 3. În momentul 

de față nu văd alte restricții care se vor impune 

 Nu trebuie să inducem panica în populația Bucureștiului 

...................................... 

Deciziile luate marți seară de Comitetul Municipiului Bucureşti pentru Situaţii de 

Urgenţă: 

 "Începând cu data de 07.10.2020, în aplicarea articolului 6 pct. 1 din anexa 

nr 3 la HG 782/2020, activitatea cu publicul a operatorilor economici care 

desfășoară activități de preparare, comercializare și consum al produselor 

alimentare și/sau băuturilor alcoolice și nealcoolice, de tipul restaurantelor și 

cafenelelor, în interiorul clădirilor, nu este permisă în municipiul București. 
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 În aplicarea articolului 6 pct. 2 și pct 3 din anexa nr. 3 la H.G. 782/2020, 

activitatea restaurantelor și a cafenelelor din interiorul hotelurilor, 

pensiunilor sau altor unități de cazare din municipiul București nu este 

permisă, cu excepția activităților pe care le desfășoară pentru clienții cazați 

în aceste unități de cazare; 

 În aplicarea articolului 1 pct. 6 din Anexa nr. 3 la H.G. 782/2020, activitatea 

cinematografelor, instituțiilor de spectacole și/sau concerte, nu este permisă 

în municipiul București. 

 În aplicarea art 3, alin (1) din Anexa nr. 2 la H.G. 782/2020, se stabilește că 

în intervalul orar 07:45- 21:15 de luni până vineri, în toate spațiile publice 

deschise aflate pe o rază de 100 metri în jurul perimetrului exterior al 

unităților de învățământ, purtarea măștii de protecție, astfel încât să acopere 

nasul și gura, este obligatorie pentru toate persoanele care au împlinit vârsta 

de 5 ani. În aplicarea art 3, alin (2) din Anexa nr. 2 la H.G. 782/2020, 

Primăria Municipiului București, precum și primăriile sectoarelor 1-6 

afișează la loc vizibil și marchează fiecare cale de acces (bulevarde, străzi, 

alei, etc) printr-un semn distinctiv pentru delimitarea spațiilor publice 

deschise aflate pe o rază de 100 metri în jurul perimetrului exterior al 

unităților de învățământ. 

 Totodată, s-a hotărât intensificarea activitățillor de control în piețe, târguri, 

mijloace de transport în comun și perimetrele unităților școlare. 

 Menționăm că, angajații afectați de restrângerea activității operatorilor 

economici și a unităților cultural- artistice vor beneficia de măsurile de 

sprijin potrivit O.U.G. nr. 120/2020. 

 Facem precizarea că, reluarea activităților restricționate în baza hotărârii 

adoptate de Comitetul Municipiului București pentru Situații de Urgență, 

astăzi, 06.10.2020, se va dispune prin hotărârea Comitetului Municipiului 

București pentru Situații de Urgență, în condițiile în care rata de incidență 

cumulată a cazurilor în ultimele 14 zile va fi mai mică sau egală cu 1,5/1000 

de locuitori". 
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Prefectul Capitalei, Gheorghe Cojan, preciza că aceste restricții rămân valabile 

până când rata de incidență a cazurilor de COVID-19 la mia de locuitori scade sub 

1,5, el spunând că situația va fi analizată săptămânal. 

Cojan a mai spus că sunt luate în calcul și alte restricții dacă rata de infectare nu 

scade. El a spus că dacă rata de infectare va depăși 3 la mia de locuitori, atunci se 

poate ajunge și la carantinarea unor zone. 

Legat de obligativitatea purtării măștii de protecție pe o rază de 100 de metri în 

jurul unităților de învățământ, prefectul de București a spus că Primăria Capitalei și 

primăriile de sector vor avea obligația să delimiteze aceste zone. "S-a constatat că 

în jurul şcolilor nu prea poartă lumea mască, drept care s-a impus purtarea măştii, 

de la copii de vârstă de peste cinci ani şi adulţi, în intervalul orar 7.45 - şcolile 

încep dimineaţa la ora 8.00 - şi până la 21.15, având în vedere că încheierea 

cursurilor are loc la ora 21.00", a afirmat prefectul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Patronii din industria HoReCa, protest în Piața Victoriei, revoltați de noile 

restricții 

Patronii din industria HoReCa sunt revoltați de restricţiile impuse de autorităţi în 

Capitală, dar şi în alte oraşe. Ei contestă măsurile şi au mers să protesteze în Piaţa 

Victoriei din București. Detalii de la Alex Costache. 

Oamenii protestează față de decizia Comitetului Municipal pentru Situații de 

Urgență de a închide restaurantele din Capitală. 

Am stat de vorbă cu câțiva dintre ei. Ne-au spus că sunt nemulțumiți în primul rând 

din cauză că această decizie s-a luat de pe o zi pe alta. 

Patronii spun că au marfă perisabilă, au credite și leasing-uri pentru echipamente și 

că nu-și permit să-și închidă încă o dată afacerea. 

Angajații cu care am stat de vorbă sunt nemulțumiți că își vor pierde locul de 

muncă și nu știu dacă mai primesc de această dată șomaj tehnic. 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 8 octombrie 2020 5 

 

La protestul din această seară și-au anunțat prezența aproape 2800 de oameni. 

Sunt și persoane care protestează față de închiderea teatrelor. 

Proteste similare sunt și în alte orașe din țară. 

Despre toate acestea si despre soluţiile pentru ca această industrie sa fie ajutată şi, 

poate, relansată a vorbit la Tema Zilei Daniel Mischie, preşedintele HORA, 

Organizația Patronală a Hotelurilor şi Restaurantelor din România. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministerul Educaţiei | Creşte numărul unităţilor de învăţământ în Scenariul 

3 

355 de unităţi de învăţământ îşi desfăşoară cursurile în Scenariul 3, care presupune 

participarea tuturor elevilor la activităţi/lecţii online, anunță Ministerul Educaţiei şi 

Cercetării. 

Potrivit datelor transmise de inspectoratele școlare județene, inclusiv de cel al 

municipiului București, miercuri, la ora 12:00, se înregistra următoarea situaţie: 

* 12.459 de unităţi de învăţământ în Scenariul 1: participarea zilnică (faţă în faţă) a 

tuturor preşcolarilor şi elevilor în unităţile de învăţământ, cu respectarea şi 

aplicarea tuturor normelor de protecţie sanitară; 

* 4.842 de unităţi de învăţământ în Scenariul 2: participarea zilnică (faţă în faţă) a 

tuturor preşcolarilor şi elevilor din învăţământul primar, a elevilor din clasele a 

VIII-a şi a XII-a, cu respectarea şi aplicarea tuturor normelor de protecţie, respectiv 

revenirea parţială (prin rotaţie de una-două săptămâni) a elevilor din celelalte clase 

de gimnaziu şi liceu, cu respectarea şi aplicarea tuturor normelor de protecţie; 

* 355 de unităţi de învăţământ în Scenariul 3: participarea tuturor preşcolarilor şi 

elevilor la activităţi/lecţii online. 
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Ministerul Educației menţionează că în 173 de unităţi de învăţământ se învaţă 

online în urma cazurilor de COVID-19 înregistrate, iar în 182 de unităţi de 

învăţământ ca urmare a ratei de incidenţă din localitatea în care funcţionează ori a 

infrastructurii şcolare/şcoli în care se execută diverse lucrări de reabilitare. 

MEC reaminteşte că, potrivit Ordinului comun al ministrului Educaţiei şi 

Cercetării şi al ministrului Sănătăţii nr. 5.487/1.494/01.09.2020, criteriul 

epidemiologic în baza căruia unităţile/instituţiile de învăţământ stabilesc unul 

dintre cele trei scenarii de funcţionare este rata incidenţei cumulate - numărul total 

de cazuri noi din ultimele 14 zile raportat la 1.000 de locuitori. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministrul Sănătății: Trebuie să conștientizăm că doar de noi depinde 

viitorul sănătății. Sistemele medicale încă rezistă, dar recomandarea e să nu le 

forțăm 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, a transmis miercuri, într-o conferință de presă un 

mesaj către cadrele medicale, care, deși obosite, în continuare este în spitale și va 

da aceasta asistență medicală și a cerut populației să respecte restricțiile. Suntem 

într-un moment în care trebuie să conștientizăm, fiecare dintre noi, că doar de noi 

depinde viitorul sănătății acestei națiuni, a declarat Nelu Tătaru. 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, a arătat că personalul medical este același care a 

fost și acum șapte luni în spitale și a cerut populației ”să respectam acele reguli”. 

Suntem întrebați de multe ori, noi cei din corpul medical, care ar fi limitele. Am 

primit și 200 de pacienți, am primit și 1000, primim și 2000, primim și 3000 de 

pacienți pe zi, dar haideți, să vedem dacă acea componentă de prevenție este cea 

care poate face diferența! O repetăm de fiecare dată, nu se tranșează această 

pandemie în spital, am mai spus, acesta pandemie se tranșează în prespital, 

respectând regulile vom avea un număr de cazuri mic, a declarat Nelu Tătaru. 

Ministrul a adăugat că sistemele medicale încă rezistă, dar recomandarea e să nu le 

forțăm. 
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Nelu Tătaru a mai spus că, în măsura în care indicele revine sub 1,5, se revine și 

asupra restricțiilor. 

612 persoane sunt în terapie intensivă, din care 199 se află pe ventilație mecanică 

invazivă. Menținem același trend ascendent, în pofida acelor rigori pe care le-am 

impus, a declarat Nelu Tătaru. 

În perioada imediat următoare, în spitale și în DSP-uri vor exista acele evaluări 

încrucișate pentru a putea remarca dacă există acea capacitate pentru fiecare, 

care lucrează în aceste spitale, dacă vor putea da acea asistență de care avem 

nevoie. Sistemele încă rezistă, dar recomandarea noastră este de a nu forța aceste 

sisteme medicale, a subliniat ministrul Sănătății. 

El a precizat că în acest moment la nivelul ţării există 226 de spitale de suport 

COVID, în care sunt 1050 de paturi de Terapie Intensivă. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministrul Culturii: "Evenimentele culturale nu au contribuit la cresterea 

numarului de noi imbolnaviri. Recomand deschiderea cat mai rapida a 

teatrelor" 

Bogdan Gheorghiu, ministrul Culturii FOTO Facebook/Bogdan Gheorghiu 

Ministerul Culturii nu recomanda o suspendare generala a activitatii, ci sustine sa 

se recurga la controale in institutiile de spectacol si cinematografe pentru a sprijini 

continuarea activitatilor cu publicul si, in acelasi timp a combaterii infectarii cu 

SARS-CoV-2, se arata intr-un comunicat. 

 

Potrivit informarii, Ministerul Culturii face toate demersurile catre autoritatile 

competente, pentru ca salile de spectacol, teatrele si cinematografele sa fie inchise 

doar in ultima instanta, in cazul in care celelalte masuri nu vor fi eficiente. 

 

Din ultimele date furnizate de INSP, nu a existat niciun focar, atat in cazul 

institutiilor de cultura, cat si in cadrul activitatilor culturale desfasurate de acestea, 

iar publicul care frecventeaza acest tip de evenimente, este unul responsabil.  

https://ziare.com/stiri/instanta/
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Datele colectate de la manageri arata ca publicul spectator a scazut cu aproximativ 

75% fata de aceeasi perioada a anului trecut, iar salile functioneaza la jumatate din 

capacitatea de ocupare. 

 

In cazul in care autoritatile decid ca trebuie sa se intrerupa activitatile culturale, 

Ministerul Culturii nu recomanda o suspendare generala a activitatii, ci sustine sa 

se recurga la controale in institutiile de spectacol si cinematografe, la impunerea 

unei capacitati de doar 30% pentru salile de spectacol si cinematografe, cu o mai 

mare distantare fizica sau functionarea acestora intr-un interval orar restrans. 

Astfel, inchiderea institutiilor mentionate s-ar aplica doar acolo unde au fost gasite 

nereguli. 

"Activitatea culturala in toata tara a fost aproape inexistenta in ultimele sapte luni. 

Au fost anulate toate festivalurile mari, iar teatrele si cinematografele au fost 

complet inchise pana la mijlocul lunii septembrie. Consider ca evenimentele 

culturale nu au contribuit in vreun fel la cresterea numarului de noi imbolnaviri. 

Recomand deschiderea cat mai rapida a teatrelor, cinematografelor si salilor de 

spectacole pentru pastrarea unei normalitati sociale, in deplina siguranta, prin 

respectarea tuturor masurilor de protectie sanitara. In acest sens, avem deja un 

dialog cu prefectii judetelor unde observam o crestere a incidentei cumulate din 

ultimele 14 zile la mia de locuitori si speram ca activitatile culturale sa nu se mai 

afle printre primele segmente economice suspendate. Totodata, facem demersuri sa 

fie reluate cu prioritate, pentru ca reprezinta cel mai mic risc dintre activitatile 

restrictionate. Suntem victime colaterale, institutiile de spectacol neinregistrand 

niciun focar in ultimele 14 zile", a declarat Bogdan Gheorghiu, Ministrul Culturii. 

 

In acest moment nu sunt restrictionate activitatile culturale desfasurate in aer liber 

si nici cele din muzee si biblioteci. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

https://ziare.com/stiri/victime/
https://ziare.com/bogdan-gheorghiu/
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 Gratuitate la serviciile publice de transport si pentru elevii din invatamantul 

preuniversitar privat. Propunerea legislativa, adoptata astazi de Senat 

Senatul a adoptat, miercuri, in calitate de Camera decizionala, o propunere 

legislativa care prevede ca au dreptul la gratuitate la serviciile publice 

de transport si elevii din invatamantul preuniversitar privat. 

 

Au fost inregistrate 97 de voturi pentru si 30 impotriva. 

 

Propunerea legislativa, initiata de un grup de parlamentari PSD, PMP si UDMR, 

are ca obiect de reglementare stabilirea unor masuri pentru asigurarea gratuitatii 

transportului local si judetean pentru elevi prin subventionarea de catre unitatea 

administrativ-teritoriala care a delegat/gestioneaza acest serviciu. 

 

Potrivit raportului intocmit de Comisia de invatamant a Senatului si insusit de plen, 

prin actul normativ propus se garanteaza dreptul la gratuitate si elevilor din 

invatamantul privat. 

"Elevii din invatamantul preuniversitar acreditat/autorizat beneficiaza de gratuitate 

la servicii publice de transport local si judetean, rutier, naval, cu metroul, precum si 

feroviar la toate categoriile de trenuri, clasa a II-a, pe tot parcursul anului 

calendaristic. In vederea asigurarii gratuitatii prevazute la alin. (1) decontarea 

cheltuielilor se face de la bugetul de stat prin transfer catre unitatile administrativ-

teritoriale. Gratuitatea este asigurata de catre autoritatile administratiei publice 

locale, prin subventionarea operatorului de transport conform Legii serviciilor 

publice de transport persoane in unitatile administrativ-teritoriale 92/2007. Elevii 

au dreptul la decontarea cheltuielilor cu transportul de interes public desfasurat in 

alte conditii decat sub forma unui serviciu public. Decontarea se va realiza de catre 

unitatea de invatamant", prevede proiectul. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

https://ziare.com/stiri/transport/
https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/udmr/
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 Iohannis: Nu intenţionez să redau serviciilor secrete atribuţii în cazurile 

penale 

Președintele Klaus Iohannis spune că nu intenționează să modifice sau să solicite 

modificarea legilor de funcţionare a serviciilor secrete în sensul de a le reda 

acestora atribuţii în dosarele penale, el afirmând că "serviciile secrete şi serviciile 

speciale nu au ce căuta în acest domeniu". 

Klaus Iohannis a fost întrebat, miercuri, în conferinţa de presă, despre modificarea 

legilor de funcţionare a serviciilor secrete şi dacă va găsi soluţii pentru a reda 

dreptul serviciilor de a folosi probele în procesele penale. 

 "Nu intenționez să am inițiativă și să redau serviciilor atribuții în cadrul 

urmăririlor penale sau a proceselor penale. Aceste lucruri, urmărirea penală 

se face de către procurori, iar judecarea spețelor se face de către judecător. 

Serviciile secrete și serviciile speciale nu au ce căuta în acest domeniu. 

Serviciile se ocupă de problemele lor, iar dacă, și conform legii în vigoare 

acum, în cursul acitivității lor sesizează posibile fapte penale, da, sesizează 

parchetul competent, atât, fără să furnizeze probe, fără să participe la 

obținerea de probe. Nu intenționez să modific sau să solicit modicarea 

legilor în sensul de a reveni la situația anterioară", a afirmat Iohannis. 

Întrebat dacă se va lucra şi la legea de funcţionare a Jandarmeriei pentru a nu mai 

exista abuzuri precum cele din 10 august 2018 și dacă va fi modernizată structura 

de funcționare a SRI, Iohannis a spus că în CSAT s-a decis "o nouă paradigmă" și 

că toată legislaţia de funcţionare trebuie modernizată. 

 "Noi, în CSAT, am hotărât o nouă paradigmă de apărare a țării. Vechea 

paradigmă pornea de la ideea că într-un viitor previzibil va avea loc un 

război în Europa, ori această paradigmă nu mai este de actualitate. Inamicul 

acum probabil nu va mai veni cu tancul, ci cu dezinformarea, nu cu arme de 

foc, ci cu atacuri cyber. Toate acestea trebuie foarte bine prevenite, iar în 

cazul unui conflict armat local sau regional forțele trebuie să fie pregătite să 

intervină. 
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 Întreaga legislație trebuie modernizată, dar acest lucru nu este o noutate. 

Acum, încet, dar sigur, ne apropiem prima dată de o situație pe care o 

consider foarte bună - avem strategia națională, carta albă a apărării, banii 

pregătiți, 2% din PIB timp de un deceniu, și trebuie finalizată întreaga 

acțiune cu modernizarea legislației aferente. Inclusiv aceste modificări se 

vor opera în lege, aștept ca noul Parlament să se apuce urgent de aceste 

chestiuni care sunt necesare". 

Consiliul Suprem de Apărare a Ţării (CSAT) a analizat şi aprobat, marţi, o serie de 

documente pentru aplicarea Strategiei Naţionale de Apărare a Ţării pentru perioada 

2020 - 2024, printre care Planul de implementare a acesteia, Analiza strategică a 

Apărării, Carta Albă a Apărării. 

(Sursa: hotnews.ro) 

  

 Ministrul Finanţelor Publice participă la evenimentul ''Banking Forum 

Online'' 

Ministrul Finanţelor Publice, Florin Cîţu, va participa joi la "Banking Forum 

Online", organizat de publicaţia Financial Intelligence. 

 

Potrivit organizatorilor, în cadrul evenimentului se vor dezbate subiecte de 

actualitate, precum: relansarea economică în parteneriat cu sistemul financiar 

bancar; rolul băncilor în programul de relansare economică a României; impactul 

digitalizării asupra sistemului bancar; cum arată viitorul în banking: Bănci vs 

Fintech? 

 

De asemenea, se va discuta despre programe guvernamentale pentru finanţarea 

IMM-urilor; susţinerea antreprenoriatului de către bănci; amânarea ratelor 

clienţilor la bănci: oportunităţi şi pericole; educaţia financiară în pandemie; ce 

măsuri au luat băncile pentru susţinerea clienţilor în pandemie. 

 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24333770-csat-aprobat-planul-implementare-strategiei-nationale-aparare-2020-2024-carta-alba-apararii.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24333770-csat-aprobat-planul-implementare-strategiei-nationale-aparare-2020-2024-carta-alba-apararii.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24333770-csat-aprobat-planul-implementare-strategiei-nationale-aparare-2020-2024-carta-alba-apararii.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24333770-csat-aprobat-planul-implementare-strategiei-nationale-aparare-2020-2024-carta-alba-apararii.htm


CNSLR Fratia | Revista Presei 8 octombrie 2020 12 

 

Totodată, dintre speakerii evenimentului menţionăm, printre alţii pe Sebastian 

Bodu - consilier de stat la Cancelaria Prim-Ministrului, Liviu Rogojinaru - secretar 

de stat la Ministerul Economiei, Energiei şi Mediului de Afaceri, Florin Dănescu - 

Preşedintele Executiv al Asociaţiei Române a Băncilor, Adrian Codrirlaşu - 

Vicepreşedintele CFA Society România, Bogdan Constantin Neacşu - Director 

General şi Preşedinte al Comitetului de Direcţie, CEC Bank, Daniel Dăianu- 

Preşedintele Consiliului Fiscal. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR a admis sesizarea Guvernului asupra Legii privind finalizarea 

procesului de restituire a imobilelor preluate abuziv in comunism 

Curtea Constitutionala a admis miercuri sesizarea facuta de Guvern asupra Legii 

privind aprobarea Ordonantei de urgenta a Guvernului nr.72/2020 pentru 

suspendarea aplicarii prevederilor art. 21 alin. (6) din Legea 165/2013 privind 

masurile pentru finalizarea procesului de restituire, in natura sau prin echivalent, a 

imobilelor preluate in mod abuziv in perioada regimului comunist in Romania si 

instituirea unor masuri tranzitorii. Prin urmare, legea se intoarce in Parlament, 

pentru a fi pusa in acord cu decizia CCR. 

 

"A admis obiectia de neconstitutionalitate formulata de Guvernul Romaniei si a 

constatat ca este neconstitutionala, in ansamblul sau, Legea privind aprobarea 

Ordonantei de urgenta a Guvernului nr.72/2020 pentru suspendarea aplicarii 

prevederilor art.21 alin.(6) din Legea nr.165/2013 privind masurile pentru 

finalizarea procesului de restituire, in natura sau prin echivalent, a imobilelor 

preluate in mod abuziv in perioada regimului comunist in Romania si instituirea 

unor masuri tranzitorii", arata comunicat de presa al CCR. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

https://ziare.com/ccr/
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 Klaus Iohannis, victorie la CCR: Legea care modifică organizarea Curţii de 

Conturi, neconstituţională 

CCR anunţă că admis, cu unanimitate de voturi, obiecția de neconstituționalitate 

(după conexarea celor două sesizări cu același obiect, formulate de Președintele 

României și, respectiv, de Guvernul României) și a constatat că Legea pentru 

modificarea și completarea Legii nr.94/1992 privind organizarea și funcționarea 

Curții de Conturi este neconstituțională, raportat la art.1 alin.(3) și (5) și art.141 din 

Constituție, aceasta fiind adoptată în lipsa solicitării avizului Consiliului Economic 

și Social. 

Administraţia Prezidenţială susţinea în sesizare că legea criticată încalcă mai multe 

prevederi constituţionale, inclusiv pe cele care consacră principiul 

bicameralismului. 

 

Şeful statului arăta că legea încalcă articolul 140 din Constituţie, prin prevederea 

care îi atribuie preşedintelui Curţii de Conturi aceleaşi competenţe ca şi plenului 

acesteia. 

"Art. I pct. 8 încalcă art. 140 alin. (4) din Constituţie. Potrivit acestui punct din 

legea supusă controlului de constituţionalitate, (...) '(1) Conducerea Curţii de 

Conturi se exercită de plenul Curţii de Conturi şi de către preşedinte. Conducerea 

executivă se exercită de către preşedinte, care coordonează, îndrumă şi conduce, 

după caz, întreaga activitate a acesteia, potrivit competenţelor conferite de prezenta 

lege. Preşedintele este ajutat de doi vicepreşedinţi care sunt consilieri de conturi'. 

Noua soluţie legislativă cuprinsă în teza I a alin. (1) al art. 9 îi atribuie, aşadar, 

preşedintelui Curţii de Conturi aceleaşi competenţe ca şi plenului acesteia. În 

forma actuală a legii, art. 9 alin. (1) prevede: 'Conducerea Curţii de Conturi se 

exercită de plenul Curţii de Conturi'. Soluţia legislativă în vigoare este în acord cu 

statutul preşedintelui Curţii de Conturi, respectiv acela de consilier de conturi şi 

membru al plenului Curţii de Conturi. Totodată, potrivit tezei a II-a a alin. (1) al 

art. 9 în forma propusă de legea criticată, preşedintele Curţii de Conturi va 

coordona, îndruma şi conduce, după caz, întreaga activitate a acesteia. Din 

coroborarea celor două teze rezultă că principiul independenţei membrilor Curţii 

de Conturi în exercitarea mandatului lor, statuat prin art. 140 alin. (4) din 

Constituţie, nu mai este respectat", se explica în sesizare. 
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Şeful statului a criticat şi prevederea potrivit căreia "reprezentanţii entităţilor 

auditate, care au acţionat pe baza punctelor de vedere, documentelor emise sau 

aprobate de organele cu atribuţii de reglementare şi avizare, nu răspund pentru 

consecinţele măsurilor administrative luate în urma recomandărilor sau 

dispoziţiilor, după caz, cuprinse în acestea". 

 

Iohannis menţiona că această normă este "lipsită de claritate şi predictibilitate", 

întrucât nu rezultă către cine va fi transferată răspunderea pentru activităţile 

realizate în exercitarea funcţiilor de către reprezentanţii entităţilor auditate şi care 

au cauzat totuşi un prejudiciu, "aspect ce contravine art. 1 alin. (5) din Constituţie, 

conform căruia 'În România, respectarea Constituţiei, a supremaţiei sale şi a legilor 

este obligatorie'". 

 

"În egală măsură, exonerarea de răspundere a reprezentanţilor entităţilor publice 

auditate pentru consecinţele erorilor/abaterilor de la legalitate constatate de Curtea 

de Conturi contravine chiar rolului constituţional al acestei autorităţi, consacrat de 

art. 140 alin. (1) din Constituţie, potrivit căruia 'Curtea de Conturi exercită 

controlul asupra modului de formare, de administrare şi de întrebuinţare a 

resurselor financiare ale statului şi ale sectorului public. În condiţiile legii organice, 

litigiile rezultate din activitatea Curţii de Conturi se soluţionează de instanţele 

judecătoreşti specializate'", se mai arăta în sesizare. 

În opinia preşedintelui, şi prevederea potrivit căreia "constatările înscrise în 

rapoartele de audit trebuie să se bazeze pe probe de audit cu grad de adecvare şi 

grad de suficienţă ridicată" încalcă Legea fundamentală. 

 

"Noţiunile de 'grad de adecvare ridicat' şi 'grad de suficienţă ridicat' nu sunt 

definite în legea criticată, nici în cuprinsul acestui articol, nici în lista de definiţii 

reglementată de art. 2 din Legea nr. 94/1992. Într-o atare situaţie, standardul de 

probă necesar este incert, aspect care încalcă principiul securităţii juridice cuprins 

la art. 1 alin. (5) din Constituţie şi care contravine exigenţelor privind claritatea şi 

previzibilitatea legii. Fiind aspecte care detaliază la nivel legal funcţia de control a 

Curţii de Conturi, este necesar ca reglementarea acestora să fie clară, fără echivoc 

şi fără elemente ce ţin de aprecieri subiective", spunea Iohannis. 
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Şi Guvernul a sesizat Curtea Constituţională cu privire la acest act normativ. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 INS: Numărul de salariaţi a scăzut în Bucureşti, în iulie, cu peste 10.000 de 

persoane 

Numărul salariaţilor din Capitală era, la finele lunii iulie 2020, de 1.028.308 

persoane, în scădere cu 10.077 persoane faţă de aceeaşi lună din 2019, conform 

datelor centralizate de Institutul Naţional de Statistică. 

 

Câştigul salarial mediu brut a fost, la finele lunii iulie 2020, de 7.070 lei (6.597 în 

iulie 2019), iar cel net de 4.320 lei (4.019 în aceeaşi perioadă din 2019). 

 

Pe de altă parte, la data menţionată, în Bucureşti erau înregistraţi 15.290 şomeri 

(15.502 în iulie 2019), iar rata şomajului se situa la 1,3%.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 ANAF a declanșat o acțiune de verificare a veniturilor nedeclarate obținute 

din comerțul electronic 

Agenția Națională de Administrare Fiscală, prin Direcția Generală Antifraudă 

Fiscală, a declanșat operațiunea “Mercur”, cea mai amplă acțiune de verificare a 

veniturilor nedeclarate obținute din comerțul electronic nefiscalizat, anunță fiscul, 

într-un comunicat. 

Decizia este urmarea extinderii acestui tip de acte de comerț și a numărului foarte 

mare de sesizări primite, în special pentru nereguli privind imposibilitatea de a 

beneficia de garanție în lipsa documentelor fiscale, precizează documentul. 
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Din analizele preliminare, s-a observat că, odată cu creșterea exponențială a 

vânzărilor online prin platforme cu reputație și standarde ridicate, s-a intensificat și 

comerțul cu mărfuri contrafăcute sau operate de firme fantomă, în special prin 

intermediul unor persoane fizice sau site-uri paravan, care operează pe perioade 

scurte. 

Mai mult decât atât, diversificarea marilor operatori, prin lansarea unor 

marketplace, a reprezentat o oportunitate pentru firmele sau persoanele care 

comercializau produse fără a fiscaliza veniturile sau care vindeau produse 

contrafăcute. 

În prima etapă, inspectorii antifraudă au analizat peste două milioane de 

vânzări on line de bunuri livrate prin curier și a început verificarea a peste 500 

dintre clienții firmelor de curierat rapid cu cel mai mare volum de livrări cu plata 

”ramburs” sau în conturi bancare. 

Monitorizarea și analiza comerțului din marile centre angro, achizițiile din UE și 

importurile extracomunitare cu vânzările online și a livrărilor cu încasare 

”ramburs” sau plată online realizate de firmele de curierat rapid au evidențiat 

tipologii de acțiune, în principal de către persoane fizice care cumpără produse la 

prețuri subevaluate, pe care le vând en-detail online și încasează de la cumpărători 

contravaloarea, fără plata obligațiilor fiscale. 

Furnizorii acestor persoane fizice achiziționează intracomunitar sau importă 

bunurile prin firme proprii sau intermediare, care sunt apoi “lichidate” după 

finalizarea formalităților de vămuire. 

ANAF va iniția, în perioada imediat următoare, acțiuni de control în vederea 

recuperării taxelor și impozitelor datorate, acolo unde este cazul, prin măsuri și 

proceduri fiscale. 

ANAF recomandă tuturor comercianților și face un apel către persoanele fizice sau 

juridice, care au realizat vânzări cu livrare prin curierat, să se asigure că au achitat 

toate obligațiile fiscale datorate bugetului de stat.  
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De asemenea, pentru a evita sancțiunile și impunerile legale, cei care au omis să-și 

declare veniturile obținute o pot face în perioada imediat următoare, prin 

conformare voluntară, și astfel vor putea beneficia de toate facilitățile fiscale 

aplicabile pentru a intra în legalitate, ceea ce va duce și la evitarea calcului de 

penalități. 

Operațiunea ”Mercur” va continua în ritm accelerat și va fi extinsă pentru 

asigurarea fiscalizării încasărilor provenite din vânzările on line de bunuri și 

servicii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Leul a crescut miercuri la 4,8729 unitati pentru un euro 

Banca Nationala a Romaniei (BNR) a anuntat, miercuri, un curs de referinta de 

4,8729 lei pentru un euro, in scadere cu 0,03% fata de nivelul de 4,8742 consemnat 

marti. Dolarul a urcat cu 0,17%, la 4,1438 lei pe unitate. 

 

Marti, Banca Nationala a Romaniei (BNR) a anuntat un curs de referinta de 4,8742 

lei pentru un euro, in crestere cu 0,10% fata de nivelul de 4,8695 consemnat luni. 

Dolarul a coborat cu 0,12%, la 4,1366 lei pe unitate. 

 

Cursul mediu al BNR pentru euro aferent lunii septembrie 2020 a fost de 4,8586 lei 

pe unitate. 

 

Dolarul american, cotat indirect in piata romaneasca prin raportare la paritatea 

euro/dolar, a urcat joi cu 0,12%, de la nivelul de 4,1366 lei pe unitate inregistrat 

marti la 4,1366 lei pe unitate. 

Pe 23 martie 2020, dolarul a atins un maxim istoric, de 4,5316 lei/dolar. 

 

Lira sterlina a scazut cu 0,58%, la 5,3407 lei pe unitate, fata de nivelul de 5,3722 

lei pe unitate consemnat marti. 

Francul elvetian a scazut cu 0,16%, la 4,5163lei pe unitate, comparativ cu nivelul 

atins marti, de 4,5234 lei pe unitate. 

https://ziare.com/bnr/
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Aurul a fost cotat la 251,7433 lei pentru un gram, in coborare fata de pretul 

inregistrat marti, de 254,5129 lei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Investitorii germani, invitați în România să facă baterii pentru mașini 

electrice 

Ambasadorul României la Berlin i-a invitat miercuri pe investitorii germani să 

ridice în România o fabrică de baterii pentru mașini electrice, în condițiile în care 

țara noastră dispune de rezerve strategice de cadmiu și litiu, două metale folosite în 

această industrie. 

Într-o discuție online cu investitorii membri ai Camerei de Comerț și Industrie 

Germane în România (AHK), Emil Hurezeanu a invocat și posibilitatea ca 

Volkswagen să se reorienteze spre România ca destinație pentru o fabrică după ce 

gigantul auto a renunțat la intenția de a mai investi în Turcia: 

 „Am niște informații legate de felul în care colegii germani din Ministerul 

Economiei văd noutățile în cooperarea dintre noi de acum înainte. Când e 

vorba de transformarea Dunării într-un canal al circulației verzi, cu 

remorchere, cu șlepuri care să funcționeze pe bază de hidrogen. România are 

resurse mari - naționale, strategice, ale statului - de cadmiu și litiu, care sunt 

elemente principale în construcția de baterii.   

 Dacă Germania se orientează spre Bolivia când e vorba de piața de baterii, 

de care are atâta nevoie în industria automobilelor, dacă România nu mai 

este după Turcia în ceea ce sperăm noi o opțiune pentru o investiție 

Volkswagen la Arad sau în altă parte, atunci un potențial de fabricație de 

baterii în România, mai ales că avem și resursele necesare în rezerva 

strategică a statului, poate fi una dintre idei. 

 Fabrica (Tesla - n.r.) din Brandenburg încă nu e gata. S-ar putea să 

producem noi înainte baterii pentru Volkswagen decât să producă 

americanul Tesla în acordurile Concertelor Brandenburgice”. 
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Reamintim că Volkswagen ar fi luat în calcul construcția unei fabrici de 1,3 

miliarde de euro în Turcia, România, Bulgaria sau Serbia. La un moment dat, 

nemții ar fi ales Turcia pentru investiție, dar până la urmă au renunțat la destinația 

aceasta după intervențiile militare ale administrației Erdogan în Siria. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 PSD și-a lansat noul program de guvernare / Majorări de salarii, pensii și 

dublarea alocațiilor pentru copii - promisiunile pentru 2021-2024 

PSD și-a prezentat miercuri programul de guvernare al formaţiunii pentru alegerile 

parlamentare programate pe 6 decembrie. Prim vicepreşedintele PSD, Sorin 

Grindeanu a prezentat documentul care vizeaza capitolul economie-fiscalitate și 

care a fost, potrivit acestuia, discutat cu sindicatele și patronatele. 

Social democrații promit creșterea pensiilor cu 32%, creșterea cu 57% a salariului 

minim brut pe economie, dublarea alocațiilor pentru copii și scăderea impozitului 

pe veniturile salariale ale angajaților în funcție de numărul de copii. 

"Acest program are în centrul său siguranţa locurilor de muncă - este o componentă 

esenţială în programul de guvernare cu care venim în faţa românilor. Din punctul 

nostru de vedere, acest lucru este esenţial. Dacă avem locuri de muncă sigure şi 

plătite, atunci vom putea avea creştere economică, putem creşte salariile, putem 

creşte nivelul de trai", a declarat Sorin Grindeanu într-o conferinţă de presă. 

Grindeanu spune că principalele priorități ale programului intitulat „PSD știe să 

guverneze bine” sunt legate de creșterea veniturilor populației și a economiei. 

Ce măsuri promit social-democrații la capitolul fiscalitate: 

 creșterea salariului minim brut general cu 57%: de la 2.230 de lei în prezent 

până la 3.500 de lei în 2024 

 creșterea salariuliu mediu brut cu 33% 

 creșterea punctului de pensie cu 32% 

 creșterea PIB cu 36% (+77 mld. euro) 
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 scăderea deficitului bugetar cu 6,4% din PIB (de la 9,4% in prezent la 3% in 

2024) 

 scăderea datoriei guvernamentale cu 7% din PIB 

 scăderea ratei șomajului cu 1,8% 

 impozit zero pe salariul minim 

 scăderea impozitului la salariați în funcție de numărul de copii 

 Investiții mediu privat: 

 Înființarea Băncii de Dezvoltare a României pentru sprijinirea 

antreprenoriatului și IMM-urilor 

 Program pentru stimularea Construcțiilor (finanțarea tuturor investițiilor 

aflate în curs de derulare) 

 Program pentru relansarea producției în industria de medicamente, de 

echipamente medicale, chimică, petrochimică, alimentară, de tractoare, 

masini, unelte si utilaje agricole, îngrășăminte, construcția de nave etc., pe 

lângă sectoarele piese auto, IT, energie 

 Program pentru investițiile mari (1 miliard euro anual pentru finanțarea 

investițiilor care antrenează un număr mare de furnizori locali, în lanțul de 

producție. 

 Buget de 1,5 miliarde de lei anual, pentru Rabla Clasic și 300 de milioane de 

lei pentru programul Rabla Plus. 

La sursa de finanțare PSD trece: 

 fonduri europene 

 investiții în economie 

 Fondul Strategic de Investiții 

 creșterea colectării și reducerea evaziunii fiscale 
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 introducerea contractelor de performanță în instituții publice și companii de 

stat 

 raționalizare cheltuieli și prioritizarea proiectelor finanțate din bani publici 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Mobilizare exemplară pe șantierul primului tronson al autostrăzii A1 Sibiu - 

Pitești. Peste 25% avans în doar șase luni / Imagini din dronă 

Stadiul fizic al șantierului pentru construcția lotului Sibiu - Boița, parte a 

autostrăzii A1 Sibiu - Pitești, a ajuns la peste 25%, în avans față de programul 

asumat de constructor, informează Direcția Regională de Drumuri și Poduri 

Brașov. Lucrările pentru cei 13,7 km au demarat practic la început de aprilie și au 

un termen de execuție de trei ani. Tronsonul, deși scurt, „nu este lipsit de poduri și 

viaducte spectaculoase, cele mai mari ajungând la 650 metri lungime și 30-40 

înălțime”, după cum aprecia Asociația Pro Infrastructura. 

 

„Se lucrează în principal la terasamente și structuri. La terasamente se execută 

excavații la cele două deblee mari la km 10 și km 12. Materialul este ulterior 

transportat și așternut în umpluturi pe întreaga lungime de la kilometrul 0 la 

kilometrul 12. Se lucrează și în nodul Boița, la breteaua provizorie, se face cu 

umpluturi în sensul giratoriu aferent drumului național. La partea de structuri sunt 

finalizate toate podețele necesare trecerii animalelor mici. Se lucrează la pasaje, se 

lucrează la poduri, în principal coloanele forate sunt finalizate. Nu sunt blocaje și 

lucrăm cu tot avântul necesar”, a declarat Vlad Oțet, deputy project manager. 

 

Lucrările contractate în 2019 cu firma Porr pentru circa 127 de milioane de euro au 

început efectiv în aprilie 2020 (ordinul de începere a venit în 30 martie), după ce a 

trecut perioada de proiectare. Termenul de execuție este de 3 ani. 

 

„Deși este scurt, acest prim lot nu este lipsit de poduri și viaducte spectaculoase, 

cele mai mari ajungând la 650 metri lungime și 30-40 înălțime”, scria în iunie 

Asociația Pro Infrastructura. 
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A1 Sibiu - Boița - 13,17 km 

Constructor: Porr Construct 

Valoare: 613 mil lei (cca 127 mil euro) 

Contract semnat: aprilie 2019 (12 luni proiectare + 36 luni execuție) 

Începere lucrări: aprilie 2020 (ordin de începere pe 30 martie 2020) 

Termen finalizare: martie 2023 

Săpătură: >1.800.000 m³, 

Mixtură asfaltică: >181.000 tone, 

Beton: >88.000 m³ 

Armătură: >12.000 tone, 

Foraje: > 15.000 m, 

Grinzi prefabricate: 393 bucăți, 

Poduri și pasaje: 27 bucăți, 

Podețe: 27 bucăți, 

Un viaduct cu 10 deschideri: 414,70 m lungime, 

Un viaduct cu 8 deschideri: 651,40 m lungime, 

Două spații de servicii, 

Un centru de întreținere și coordonare, 

Două noduri rutiere. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Nicolae Ciucă pleacă în SUA pentru a discuta cu șeful Pentagonului despre 

ultimele „evoluții” din Marea Neagră 

Americanii au exersat „scenarii de decapitare” a flotei ruse în Marea Neagră 

Ministrul Apărării, Nicolae Ciucă, se va întâlni cu secretarul american al apărării, 

Mark T. Esper și alți înalți oficiali ai Departamentului Apărării din SUA, în cadrul 

unei vizite oficiale în Statele Unite. Discuțiile vor fi legate de recentele „evoluții” 

din zona Mării Negre, informează Ministerul Apărării Naționale. 

„Vom avea mai multe întâlniri la Washington, D.C. cu înalți oficiali americani în 

care vom aborda preocupările noastre legate de evoluțiile din domeniul securității 

în regiunea Mării Negre, și, în context, necesitatea unei abordări coerente și 

consistente a posturii de apărare și descurajare în flancul estic al Alianței Nord-

Atlantice”, a declarat ministrul  Ciucă. 

„Vom reafirma angajamentul României de a continua pe direcția dezvoltării 

capacității sale de apărare prin programe de instruire și de înzestrare cu sisteme de 

armament și echipamente performante și vom discuta despre modalitățile de 

consolidare a Parteneriatului strategic cu SUA”, a spus ministrul. 

Nicolae Ciucă este însoțit în vizita oficială din SUA de șeful Statului Major al 

Apărării, generalul-locotenent Daniel Petrescu și de Simona Cojocaru, secretarul 

de stat și șef al Departamentului pentru Politica de Apărare, Planificare și Relații 

Internaționale. 

În prezent, șeful Statelor Majore Întrunite ale Pentagonului, Mark Milley, alături 

de alți generali de top americani se află în carantină, după ce un înalt oficial al 

Gărzii de Coastă a fost confirmat pozitiv cu noul coronavirus, informează CNN. 

Americanii au exersat „scenarii de decapitare” a flotei ruse în Marea Neagră 

În ultima perioadă, avioanele Forțelor Aeriene Române s-au antrenat alături de 

bombardiere strategice americane B 52, în cadrul mai multor exerciții aeriene. 

Cel mai recent astfel de exercițiu, „Bomber Weapon Training”, desfășurat pe 23 

septembrie, a implicat două avioane F-16 ale Forțelor Aeriene Române și două 

bombardiere B-52 americane. 

https://www.digi24.ro/stiri/nicolae-ciuca-pleaca-in-sua-pentru-a-discuta-cu-seful-pentagonului-despre-ultimele-evolutii-din-marea-neagra-1380348#highlight-1380348-1
https://www.mapn.ro/cpresa/16756_Ministrul-ap%C4%83r%C4%83rii-na%C8%9Bionale-%C3%AEn-vizit%C4%83-oficial%C4%83-%C3%AEn-Statele-Unite-ale-Americii
https://edition.cnn.com/2020/10/06/politics/pentagon-leadership-self-isolating-coronavirus/index.html?fbclid=IwAR2r7HI8CMbrxZqMyl-5efbNh-XKevjAXqFxb3yZWkrQ3g0wXqXQQCXK2Rk
https://www.digi24.ro/stiri/avioanele-f-16-romanesti-s-au-antrenat-cu-un-bombardier-strategic-al-sua-in-spatiul-aerian-al-romaniei-1368191
https://www.digi24.ro/stiri/avioanele-f-16-romanesti-s-au-antrenat-cu-un-bombardier-strategic-al-sua-in-spatiul-aerian-al-romaniei-1368191
https://www.mapn.ro/cpresa/16749_aeronave-romane%C8%99ti-%C8%99i-bombardiere-strategice-americane-de-tip-b-52,-la-exerci%C8%9Biul-bomber-weapon-training
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Comandamentul Forțelor Aeriene Americane în Europa a recunoscut oficial, în 

luna iunie 2020, că avioanele B-52 au exersat inclusiv lansarea de rachete anti-

navă, în cadrul unui exercițiu din regiunea Mării Negre. 

Conform publicației de specialitate The Drive, avioanele americane au exersat, 

practic, „scenarii de decapitare” a flotei ruse în Marea Neagră. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Început de toamnă cu deficit temperat de lichiditate, dar cu presiuni pe 

cursul valutar. Septembrie, prima lună în care BNR nu a mai cumpărat titluri 

de stat de pe piaţa secundară după cinci luni de achiziţii 

Presiunile pe cursul de schimb din septembrie au impus un control mai strâns al 

lichidităţii, iar BNR nu a mai făcut achiziţii de titluri de stat ♦ Unele bănci au avut 

deficit de lichiditate în septembrie, însă au existat şi bănci cu excedent care au 

apelat la facilitatea de depozit pe o zi oferită de BNR ♦ Suma cerută de bănci de la 

BNR la facilitatea de urgenţă Lombard a ajuns la 217,3 mil. lei. 

Deficitul de lichiditate a persistat pe piaţa bancară locală, însă luna septembrie a 

adus o continuare a temperării deficitului, vizibilă şi în lunile de vară, unele bănci 

care au rămas fără lei apelând la împrumuturi de la banca centrală atât prin 

operaţiuni repo bilaterale, cât şi prin credite de urgenţă de la BNR pe o zi, prin 

facilitatea Lombard. 

Septembrie a fost prima lună în care BNR nu a mai cumpărat titluri de stat de pe 

piaţa secundară, după cinci luni consecutive de achiziţii, în condiţiile în care a 

existat o anumită presiune pe cursul de schimb leu/euro, care a atins maxim istoric 

după maxim istoric, astfel că lichiditatea a trebuit să fie controlată mai strâns. 

Deprecierea leului din septembrie, până la vârful de 4,8750 lei/euro, a venit atât 

într-un context regional, cât şi în condiţiile discuţiilor din Parlament privind 

majorarea pensiilor cu 40%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

https://www.usafe.af.mil/News/Article-Display/Article/2203068/b-1s-train-to-lrasm-capabilities-in-europe-during-bomber-task-force-mission/
https://www.usafe.af.mil/News/Article-Display/Article/2203068/b-1s-train-to-lrasm-capabilities-in-europe-during-bomber-task-force-mission/
https://www.thedrive.com/the-war-zone/33787/air-force-reveals-b-1bs-were-practicing-decapitating-russias-black-sea-fleet-last-week
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 Raport Banca Mondială: Sărăcia în România este de așteptat să crească. 

Deficitul va fi mare și în 2021/ Absorbția fondurilor europene este foarte 

importantă 

Prelungirea pandemiei a afectat grav activitatea economică a României și 

veniturile gospodăriilor pe termen scurt, se arată într-un raport al Băncii Mondiale. 

Potrivit acestuia, un răspuns fiscal proactiv, dar constrâns, a sprijinit firmele să 

păstreze angajații și a menținut veniturile gospodăriilor. Economia este de așteptat 

să scadă cu 5,7% în 2020, având în vedere redresarea lentă a producției și a anului 

agricol sărac. Sărăcia este de așteptat să crească pe măsură ce impactul COVID-19 

afectează sursele de venit interne și duce la contracții ale remitențelor, în timp ce 

seceta îi afectează pe fermieri. 

 

Foarte pe scurt: 

 

• Deficit bugetar estimat la 6,3% în 2021 

• Creșterea deficitului va împinge datoria publică la 45,1% din PIB în 2020 și la 

47,7% în 2021 

• Sărăcia este de așteptat să crească din cauza: pandemiei interne, anului agricol 

sărac și a veniturilor scăzute din remitențe 

• Creșterea de 40% a pensiilor, dacă nu este întoar, va avea impact asupra 

stabilității economice, în timp ce, pe termen scurt va duce la scăderea ratingului de 

țară 

• Un risc adițional vine din absorbția istorică slabă a fondurilor europene 

• Economia este de așteptat să se contracte cu 5,7% în 2020 și să crească cu 4,9% 

în 2021 

 

„Economia s-a contractat cu 4,7% în primul semestru, condusă de un declin de 

10,5% în cel de-al doilea trimestru. Pe partea de cerere, exporturile de bunuri și 

servici au scăzut cu 15,1% în primul semestru, pe măsură ce partenerii comerciali 

europeni au fost afectați semnificativ de criză. Importul s-a contractat mai puțin 

decât exporturile (9,4%), ceea ce a dus la un deficit comercial în creștere cu 21% în 

S1”, se arată în document. 
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Potrivit acestuia, veniturile din comerț și servicii au scăzut cu 17% în S1, dar 

indicatorii indică spre un recul. 

 

• Declinul brusc al productivității a dus la deteriorarea condițiilor din piața muncii, 

cu efect în special pentru tineri angajați și femei: locurile de muncă vacanțe au 

scăzut între Trimestrul 1 și al doilea în timp ce rata șomajului a crescut la 5,4% în 

iulie, de la 4,1% în februarie. Pierderea locurilor de muncă și a veniturilor 

gospodăriilor au fost cauzate de șomajul tehnic, care a acoperit 1,3 milioane de 

beneficiari în timpul stării de urgențp la un cost de aproximativ 370 milioane euro 

(0,2% din PIB). 

 

„Evaluările asupra impactului COVID-19 arată o creștere substanțială a ponderii 

populației la risc de sărăcie în aprilie 2020, deoarece oportunitățile pe zona 

veniturilor pentru muncitorii săraci sau aproape săraci au scăzut și aproape o 

treime din gospodării au raportat scăderi ale veniturilor”, spune Banca Mondial[. 

 

• Pe măsură ce muncitorii inactivi temporar s-au întors la muncă, ponderea 

gospodăriilor care raportează venituri mai mici față de perioada pre-COVID-19 a 

scăzut puțin sub 20%, impactul asupra veniturilor fiind resimțit în gospodării, atât 

în cele sărace, cât și în cele care o duc bine. 

 

Economia este de așteptat să se contracte cu 5,7% în 2020. Severitatea recesiunii și 

magnitudinea revenirii din 2021 depinde de evoluția crizei din sănătate și de 

politicile de răspuns, de impactul stimulentelor economice naționale și de cele 

urmărite la nivel european. Instituția estimează o creștere de 4,9% în 2021. 

 

• România este de așteptat să primească 79,9 miliarde euro de la EU până în 2027. 

Această sumă va fi primită prin fondurile europene 2021-2027 (49,5 miliarde euro) 

și prin planul de recuperare (30,4 miliarde euro). 

 

• Deficitul fiscal este de așteptat să ajungă la circa 9% din PIB în 2020. Pentru 

2021 estimează 6,3% 
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„O reducere substanțială a deficitului în 2021 este improbabilă având în vedere că 

Guvernul va trebui să susțină procesul economic de recuperare. Creșterea 

deficitului va împinge datoria publică la 45,1% din PIB în 2020 și la 47,7% în 

2021, de la 37,6% în 2019. Totuși, procentul va rămâne unul dintre cele mai mici 

din UE”, spune Banca Mondială. 

 

• Sărăcia este de așteptat să crească în urma triplului impact al veniturilor cu care 

se confruntă segmentele mai sărace ale populației, sub forma: pandemiei interne, 

anului agricol sărac și a veniturilor scăzute din remitențe. 

• Pe termen scurt, provocarea cheie este de a contracara criza COVID-19 și de a 

limita consecințele asupra sănătății și economiei. 

 

• Creșterea de 40% a pensiilor adoptată recent de Parlament, dacă nu este întoarsă 

va avea impact asupra stabilității economice, în timp ce, pe termen scurt va duce la 

scăderea ratingului de țară. 

 

• Un risc adițional vine din absorbția istorică slabă a fondurilor europene, ceea ce 

ridică întrebări cu privire la capacitatea țării de a profita de fondurile UE de 

recuperare, care este unul dintre principalele sale motoare de redresare economică. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Germania a adăugat toată România pe lista sa roșie 

Germania a adăugat toată România pe lista sa roșie, ceea ce înseamnă că orice 

persoană din România va sta în carantină după ce intră în Germania. 

Lista a fost actualizată miercuri seară de Institutul de Sănătate Publică. 

Până acum, pe ea apăreau doar Capitala și câteva județe din România. 

Olanda, Bulgaria, Croaţia, Lituania, Slovacia, Slovenia şi Ungaria au fost declarate 

și ele zone cu risc ridicat. 
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Specialiștii din Germania au stabilit că măsura carantinei este impusă celor care 

vin din zone în care numărul infecţiilor cu noul coronavirus depăşeşte 50 la 

100.000 de locuitori, timp de şapte zile. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Parlamentul European a votat pentru reducerea cu 60% până în 2030 a 

emisiilor de carbon 

Parlamentul European a votat marţi în favoarea unui obiectiv obligatoriu juridic de 

reducere a emisiilor de gaze cu efect de seră în Uniunea Europeană cu 60% până în 

2030, faţă de nivelul din 1990, conform rezultatelor votului, făcute publice 

miercuri, relatează Reuters, potrivit Agerpres. Actualul obiectiv al UE pentru 2030 

este o reducere a emisiilor cu 40%. Europarlamentarul român Cristian Bușoi 

consideră că votul Parlamentului European a fost dat într-o "notă exagerat 

optimistă și, pe alocuri, chiar populistă". 

 

Obiectivul aprobat de Parlamentul European este mai ambiţios chiar și decât 

reducerea netă a emisiilor cu cel puţin 55% până în 2030 propusă de Comisia 

Europeană. 

 

Pentru a face asta, Parlamentul va trebui să cadă de acord asupra ţintei cu statele 

membre ale UE, care sunt divizate în legătură cu cât de ambiţios ar trebui să fie 

obiectivul. 

Experţii spun că o diminuare cu 55% până în 2030 este efortul minim necesar 

pentru a permite UE să-şi urmeze planul de a ajunge la o neutralitate climatică 

până în 2050, punând ferm emisiile din UE pe un traseu care, dacă va fi adoptat la 

nivel global, ar limita încălzirea globală la niveluri sigure. 

Pentru România va fi dificilă atingerea acestei ținte aprobate de Parlamentul 

European, mai ales că perioada de referință nu este deloc avantajoasă.  
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România spera să obțină anii 1987-1988 ca perioadă de referință, deoarece 

atunci industria românească era cea mai poluatoare. În 1990, începuse deja 

căderea industriei, ceea ce înseamnă că și nivelul de poluare era mai scăzut. 

Pentru România înseamnă în primul rând să renunțe la producerea energiei 

pe bază de cărbune și înlocuirea acesteia cu "energie verde". 

Reducerea cu 60% a emisiilor de carbon până în 2030 este exagerat optimistă, a 

declarat Cristian Bușoi, președinte al Comisiei pentru Industrie și Energie din 

Parlamentul European. 

 

"Cred că obiectivul Comisiei Europene, care este susținut de România și justificat 

printr-un studiu de impact - care ne-a arătat o radiografie exactă a economiilor de 

pe teritoriul Uniunii și posibilitățile existente - de a merge către o țintă realistă: 

reducerea emisiilor cu 55% ar fi fost mult mai fezabil", a spus Bușoi. 

 

Potrivit acestuia, ținta de 55% ar fi creat mai puțină presiune pe economiile 

europene, ar fi reprezentat un pericol mai mic în a pierde locurile de muncă și a 

pierde competitivitatea Uniunii în competiția globală cu țări care nu și-au propus 

obiective atât de ambițioase. 

 

"Este vital ca UE și România să respecte țintele pe care ni le-am asumat prin Pactul 

Verde European – Green Deal. Este imperios necesar să reducem emisiile de gaze 

cu efect de seră, să transformăm sectorul economic și sectorul energetic al Uniunii. 

Dar trebuie să ne asumăm obiective realiste, fezabile. Nu trebuie să uităm că este 

un proces de durată, care necesită investiții mari pentru adaptarea economiilor 

statelor membre la aceste cerințe", a mai spus Bușoi. 

 

Acesta consideră că exagerările și țintele intermediare nerealiste pun în pericol nu 

doar funcționarea optimă a unor ramuri din economia europeană, ci chiar 

obiectivul final de a transforma Europa în primul continent neutru din punct de 

vedere climatic. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Comisia Europeana va achizitiona 20.300 de doze suplimentare de 

Remdesivir 

Comisia Europeana a anuntat miercuri ca a convenit cu societatea farmaceutica 

americana Gilead achizitia a peste 20.000 de doze suplimentare de Remdesivir, 

incercand astfel sa acopere deficitul in aprovizionarea cu acest medicament 

antiviral cu care se confrunta statele Uniunii Europene, transmite Reuters. 

 

Un purtator de cuvant al executivului comunitar a declarat ca acesta a cazut de 

acord cu Gilead sa furnizeze blocului comunitar circa 20.300 de doze suplimentare 

pentru tratamentul al circa 3.400 de pacienti COVID-19, suma platita pentru acest 

lot suplimentar fiind de circa 7 milioane de euro. 

 

Comisia Europeana achizitioneaza acest medicament in mod centralizat si 

gestioneaza distribuirea lui catre statele membre ale UE. In luna iulie a fost 

achizitionata o cantitate suficienta pentru tratarea a 30.000 de pacienti COVID-19. 

 

Dar mai multe state europene au avertizat saptamana aceasta ca se confrunta cu o 

criza in aprovizionarea cu antiviralul Remdesivir, stocurile lor fiind pe sfarsite in 

timp ce numarul noilor cazuri de COVID-19 si cel al spitalizarilor cresc. 

 

Medicamentul a fost aprobat in luna mai in SUA, tara care doua luni mai tarziu a 

cumparat 500.000 de doze, ceea ce a diminuat disponibilitatea Remdesivirului la 

nivel mondial, mai ales ca cererea pentru acesta continua sa creasca. 

 

Studiile au relevat ca Remdesivirul reduce durata de spitalizare in cazurile severe 

de infectare cu noul coronavirus. Acest antiviral si steroidul Dexametazona sunt 

singurele medicamente autorizate in UE pentru tratarea COVID-19. Ambele i-au 

fost administrate si presedintelui american Donald Trump, impreuna cu un 

medicament experimental pe baza de anticorpi. 

Insa in timp ce Dexametazona este ieftina si larg disponibila, Remdesivirul este 

protejat de patentul de productie Gilead, iar pretul pe care aceasta companie l-a 

stabilit pentru un tratament al unui pacient in tarile dezvoltate este de 2.340 de 

dolari.  

https://ziare.com/europa/comisia-europeana/
https://ziare.com/europa/ue/
https://ziare.com/donald-trump/
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Pe de alta parte, compania producatoare afirma ca a donat doze in scop 

experimental si pentru tratarea a sute de mii de pacienti in intreaga lume. 

 

Societatea Gilead si extins capacitatea de productie si a sustinut saptamana trecuta 

ca poate satisface cererea de Remdesivir din SUA, estimand totodata ca in luna 

octombrie va putea de asemenea sa acopere nevoia la nivel global, chiar in 

eventualitatea unor viitoare valuri de COVID-19. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Comisia Europeană își schimbă compoziția după scandalul „Golfgate”. 

Parlamentul a confirmat noii comisari 

Comisia von der Leyen își schimbă compoziția de miercuri, după ce Parlamentul 

European a confirmat numirile de comisari noi la Servicii financiare și la Afaceri 

comerciale. Schimbările vin după ce fostul comisar pentru Afaceri comerciale, Phil 

Hogan, a demisionat după ce s-a descoperit că a încălcat restricțiile anti-epidemice 

(scandalul „Golfgate”) din țara sa de origine, Irlanda, conform POLITICO. 

Până recent vicepreședintă a Parlamentului European, Mairead McGuinness devine 

noul comisar european pentru Servicii financiare, înlocuindu-l pe Valdis 

Dombrovskis, cel care îi va succeda în funcție demisionarului Phil Hogan. 

McGuinness a fost validată, cu 583 de voturi pentru, 75 împotrivă şi 37 de abţineri. 

Restructurarea Comisiei Europene a fost generată de retragerea comisarului pentru 

Afaceri comerciale, Phil Hogan, care a demisionat după un scandal referitor la 

încălcarea restricţiilor anticoronavirus în Irlanda. Consiliul UE va trebui să aprobe 

remanierea prin procedură scrisă. 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://www.politico.eu/article/lawmakers-confirm-mcguinness-and-dombrovskis-as-finance-trade-commissioners/
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/golfgate-comisarul-ue-pentru-comert-phil-hogan-urmeaza-sa-demisioneze-dupa-ce-a-incalcat-regulile-antiepidemice-1358882
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/golfgate-comisarul-ue-pentru-comert-phil-hogan-urmeaza-sa-demisioneze-dupa-ce-a-incalcat-regulile-antiepidemice-1358882

